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Folketingets Miljøudvalg har i brev af 31. maj 2012 stillet følgende 

spørgsmål nr. 298 (alm. del), som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet 

efter ønske fra Henrik Høegh (V). 

 

Spørgsmål nr. 298 (alm. del) 

Af reglerne om udvidelse af dyrehold i eksisterende stalde efter § 19 f i 

husdyrgodkendelsesbekendtgørelsen fremgår, at der skal gives afslag, 

såfremt den beregnede geneafstand er større en den faktuelle afstand. 

Kommunen kan dog meddele godkendelse, f.eks. hvis den ansøgte 

husdyrproduktion medfører uændrede eller færre lugtgener end den 

eksisterende produktion, samtidig med at afstanden til omboende er længere 

end 50 pct. af den beregnede geneafstand.  

Lugt beregnes ud fra antallet af kilo dyr, der er på stald samtidig. Det vil 

sige, jo hurtigere omsætningshastigheden i stalden er, jo længere tid er 

stalden tom, så længe der kun produceres samme antal dyr på årsbasis. 

Dermed betyder øget effektivitet, at den beregnede lugtemission bliver 

mindre.  

I anmeldeordningen "Fulde stalde" er det netop denne øgede effektivitet, der 

kan udnyttes – dog kun udmålt i antallet af dyreenheder. Kan ministeren 

redegøre for, hvorfor denne forbedrede effektivitet ikke kan udnyttes, når 

effektiviteten har påvirket lugtemissionen, så denne er reduceret? Hvorfor 

kan ordningen ikke bruges i besætninger, som ikke vil kunne udvide deres 

produktion efter nugældende regler? 

Vil ministeren forklare, hvorfor stalde, hvor der er rigelig plads til 

udvidelser, uden at lugten øges i forhold til niveauet fra 2008/2009, ikke får 

lov til at udvide? 

Mener ministeren, at væksthastigheden i en stald har betydning for 

lugtudviklingen? 

 

Svar 

      

Jeg har forelagt spørgsmålet for Miljøstyrelsen, som oplyser følgende: 

  

” Efter husdyrgodkendelsesbekendtgørelsens § 19 f, kan der efter anmeldelse 

ske udvidelse af antallet af husdyr i eksisterende stalde på nærmere angivne 

betingelser. Det er herunder et krav, at husdyrbruget efter udvidelsen 

overholder beskyttelsesniveauet for lugt som angivet i bekendtgørelsens 

bilag 3, punkt B. 
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Heri ligger, at husdyrbrugene ved anmeldelsen af udvidelsen skal overholde 

aktuelle lugtgrænser, uanset om de i forvejen udleder på et højere niveau. 

Dette kan være tilfældet, hvis husdyrbruget enten har en ældre godkendelse 

fra før 2007, der tillader et højere niveau, eller hvis husdyrbruget er lovligt 

etableret uden godkendelse med adgang til at udlede på et højere niveau. 

 

Baggrunden herfor er en miljømæssig afvejning af konsekvenserne af 

anmeldeordningen isoleret set. Der ses således på, om brug af 

anmeldeordningen vil medføre uacceptable lugtgener i forhold til 

alternativet, som er en fortsættelse af den nuværende lovlige produktion. Det 

er i den forbindelse underordnet, at lugtgenerne efter udvidelsen ikke 

forøges i forhold til de lugtgener, der oprindeligt er opnået tilladelse til, eller 

som var situationen for nogle år siden, hvis disse ikke svarer til de i dag 

gældende lugtkrav. 

 

Dette er miljømæssigt relevant i praksis, da mange af de nuværende 

husdyrbrug ikke har en miljøgodkendelse og samtidig er placeret således, at 

de heller ikke ville kunne få en miljøgodkendelse ved ændring eller 

udvidelse, da de f.eks. er placeret meget tæt på naboer eller nær landsbyer. 

Lugtgenerne fra sådanne husdyrbrug overskrider dermed de krav, som i dag 

skal overholdes ved miljøgodkendelse af husdyrbrug.  

 

Det er hensigten med reglerne om godkendelse af husdyrbrug, at sådanne 

husdyrbrug langsomt vil blive udfaset, medmindre de investerer i 

tilstrækkelig miljøteknologi, idet dette vil være en forudsætning for at kunne 

foretage ændringer på husdyrbruget ved enten anmeldelse eller godkendelse. 

 

Effektiviseringer på sådanne husdyrbrug har, som angivet i spørgsmålet, 

løbende reduceret lugtemissionen til glæde for omboende, selvom 

lugtgenerne stadig overskrider de krav, som skal være gældende ved en 

miljøgodkendelse. Kravene i anmeldeordningen sikrer, at de opnåede 

forbedringer for omboende ikke forsvinder ved brug af anmeldeordningen. 

Øget lugtemission som følge af en udvidelse efter anmeldeordningen i 

husdyrgodkendelsesbekendtgørelsens § 19 f kan derfor kun accepteres, hvis 

lugtemissionen efter udvidelsen er på et acceptabelt niveau svarende til 

kravene i en miljøgodkendelse efter gældende regler.” 

 

 

Ida Auken / Claus Torp 

 


